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استقلالواليباليميشود؟

حضور تيم هاي بــزرگ فوتبال در ليگ هاي 
رشــته هاي مختلف يكي از موضوعات مهمي 
است كه فدراسيون ها خواهان آن هستند و حالا 
شــنيدن خبر احتمال حضور استقلال در ليگ 
واليبال، تنور اين رقابت ها را از حالا مي تواند گرم 
كند. ماجرا از اين قرار است كه احمد سعادتمند 
به تازگی به عنوان مديرعامل باشــگاه استقلال 
معرفی شده و كارش را در اين باشگاه آغاز كرده 
است. مصطفی كارخانه مربی نام آشنای واليبال 
ايران كه ســابقه همكاری با ســعادتمند را در 
بانک ســرمايه دارد، مذاكراتی را برای تيم داری 
باشگاه اســتقلال در ليگ برتر آغاز كرده است. 
صحبت های اوليه درخصوص حضور استقلال 
در ليگ برتر واليبال انجام شده و طرفين درحال 
بررسی شرايط هستند. استقلال در گذشته هم در 
ليگ برتر واليبال حضور داشت و به نظر می رسد 
برای سال آينده هم بايد شــاهد حضور اين تيم 
با هدايت مصطفی كارخانه در ليگ برتر باشيم. 
كارخانه در اين باره گفت:»با ارادتی كه به باشگاه 
پرسپوليس دارم بايد بگويم كه من صحبت هايی 
را با سعادتمند در اين خصوص داشته ام، اما همه 
چيز خام بوده و پخته نشــده اســت. دنبال اين 
هستيم كه تنور واليبال را هم مانند فوتبال داغ 
كنيم. اگر استقلال و پرسپوليس را از ليگ فوتبال 
بگيريم، ديگر جذاب نخواهد بود .به عنوان فردی 
كه برای واليبال ايران بسيار زحمت كشيده ام از 
وزير ورزش خواهش می كنم با حضور تيم های 
اســتقلال و پرســپوليس در ليگ برتر واليبال 

موافقت كند.«
    

تكراريكشايعه
شــايعه بازنشســتگی برخی از روســای 
فدراســيون های ورزشــی اين روزها بار ديگر 
در رســانه ها بازتاب زيادی پيدا كرده و اين در 
حالي است كه مســئولان هم پاسخ روشنی به 
آن نمی دهند. البته دربــاره ناصر پورعلی فرد، 
رييس فدراســيون بدنســازی كه اين موضوع 
محرز شده چون نامه بازنشستگی او هم منتشر 
شد و به نظر می رسد به زودی پورعلی فرد بايد 
پســت خود را ترک كند. با اين حــال بيش از 
همه بحث بازنشســتگی داورزنی باعث ايجاد 
حاشــيه هايی برای شــخص او و واليبال ايران 
شده؛ در حالی كه اين رشته روزهای حساسی را 
سپری می كند. داورزنی كه آذرماه سال 98 بعد 
از چند سال دوری از فدراسيون واليبال با جدايی 
از معاونت قهرمانــی وزارت ورزش بار ديگر از 
ســوی مجمع اكثريت آرا را كسب كرد و روی 
صندلی رياست نشست، بلافاصله بعد از مجمع 
درباره بازنشستگی خود مورد سوال قرار گرفت 
و اينطور پاسخ داد:»بازنشسته نشده ام. بيش از 
38 سال سابقه كار دارم اما طبق قانون تا زمانی 
كه وزارت ورزش من را بازنشسته نكند، می توانم 
به كار ادامه دهم.«البته در ماه های اخير نامه ای 
در رسانه ها منتشر شد كه از سوی سازمان اداری 
و استخدامی كشور به وزارت ورزش هم ارسال 
شده اســت. در اين نامه برخی محدوديت های 
جديد اعمال شده كه گفته می شود با توجه به 
آن برخی روسای فدراسيون ها نمی توانند به كار 
خود ادامه دهند. درباره داورزنی هنوز هيچ چيز 
رسمی اعلام نشده و رييس فدراسيون واليبال 
هم در روزهــای اخير اين موضــوع را بار ديگر 

تكذيب كرده است.
    

بنافعلاتنهاميماند
برخلاف انتظار اهالی كشتی مبنی بر انتخاب و 
معرفی مدير فنی تيم ملی كشتی فرنگی، گويا اين 
مساله فعلا در دستور كار فدراسيون كشتی قرار 
ندارد. كناره گيری حسن رنگرز از مديريت فني 
تيم ملی كشتی فرنگی و سخنگويی فدراسيون 
و رفتن او به وزارت ورزش باعث شــد مسئوليت 
سنگين و حساسی در تيم ملی فعلا بدون گزينه 
باقی بماند. البته از گوشــه و كنار محافل كشتی 
خبر می رســد گماردن فردی بــه عنوان مدير 
فنی در كنار محمد بنا به عنوان ســرمربی تيم 
ملی با اختيارات تام، كار بســيار حساسی است 
كه فدراسيون كشتی قصد ندارد فعلا با عجله در 
اين خصوص تصميم گيری و اقدام كند. تيم ملی 
كشتی فرنگی، همچنان نياز به كسب سه سهميه 
ديگر دارد كه اين خواســته بايد در رقابت های 

گزينشی المپيک محقق شود.

منهای فوتبال

آریا رهنورد

به نظر می رسد جلسه های تمرينی 
تيم های فوتبال، بــه زودی آغاز خواهد 
شد. در اروپا چند باشگاه تمرين ها را آغاز 
كرده اند و اين اتفاق دير يا زود برای فوتبال 
ايران نيز رخ خواهد داد. ظاهرا سرنوشت 
ليگ نوزدهم، ادامه مسابقه ها خواهد بود 
تا خبری از اولين فصل ناتمام در ادوار ليگ 
برتر، نباشد. اولين ويژگی مهم فوتبال در 
دوران كرونا، بدون تماشاگر برگزار شدن 
بازی ها خواهد بود. در فصل های متفاوت، 

هميشه تعدادی از بازی ها بدون حضور 
هوادار برگزار شــده اند اما اين بار ماجرا 
كاملا فرق می كند و استاديوم های خالی، 
در فضای فوتبال فراگير می شوند. بدون 
ترديد تيم هايی مثل سايپا و پيكان، بيش 
از همه از اين طرح اســتقبال می كنند. 
چراكه آنها هميشه ديدارهای خانگی را 
در ورزشگاه های خالی برگزار می كنند. 
خودروســازها بی هوادارترين تيم های 
فوتبال ايران به شــمار می روند و حالا 
می توانند از قرار گرفتن در شرايط برابر 
با ساير رقبا لذت ببرند. طبيعتا تيم های 

پرهوادار از اين وضعيت لطمه خواهند 
خورد. پرســپوليس يكی از تيم هايی 
اســت كه همواره جمعيت زيادی را به 
طرف سكوها می كشاند. البته قرمزها 
با توجه به شــرايطی كه در صدر جدول 
دارند، به هر قيمتی از بازگشت فوتبال 
استقبال می كنند. در نتيجه آنها نسبت 
به ديدارهای بدون تماشاگر، هيچ نوع 
واكنش منفی نخواهند داشــت و به هر 
قيمتی، خواهان ادامه رقابت ها هستند. 
بازی در ورزشگاه های خالی، همه تيم ها 
را از اين جهت به تعادل می رساند. ديگر 

قرار نيست فاصله استقبال از دو بازی در 
ليگ برتر، بيش از 80 هزار تماشاگر باشد. 
در پايين جدول تيم هايی مثل شاهين و 
گل گهر كه برای بقا در ليگ به حمايت 
هواداران شــان نياز دارند، از بازی بدون 
هوادار استقبال نمی كنند. استقلالی ها 
نيز بايد در بازی حساس و تعيين كننده با 
سپاهان در يک چهارم نهايی جام حذفی 
در آزادی، بدون تماشاگر به ميدان بروند. 
شايد اگر زمان به عقب برگردد، آنها بازی 
بدون مهره های ملی پوش تيم ملی اميد 
در يک ورزشگاه پر از تماشاگر را به نبرد 

با همه بازيكن ها در يک استاديوم خالی 
ترجيح می دادند. طبيعتا باشگاه هايی كه 
هر سال درآمدی حداقلی از بليت فروشی 
دارند نيز از ايــن ماجرا متضرر خواهند 
شد. چراكه همانند همه راه های ديگر 
كسب درآمد، اين در هم روی آنها بسته 
می شود. شايد در بين باشگاه ها، احساس 
دوگانــه ای درباره بازگشــت فوتبال با 
ورزشگاه های بدون تماشاگر وجود داشته 
باشد اما آنها به خوبی می دانند كه اين، 
تنها راه ممكن برای بازگشت فوتبال است 
و به جز اين، هيچ مسير جايگزين ديگری 
وجود ندارد. برخلاف باشــگاه ها، نظر 
سازمان ليگ كاملا روشن به نظر می رسد. 
آنها هميشه علاقه داشــته اند تا ليگ را 
در چنين شــرايطی به دور از شلوغی و 
دردسر برگزار كنند. از اولين هفته ليگ 
نوزدهم تا امروز، معضل بليت فروشــی 
مسابقه های ليگ هرگز برطرف نشده 
است. حالا كه ديگر قرار نيست هواداری 
به ورزشگاه بيايد، ديگر كسی سيستم 
ناكارآمد بليت فروشی در فوتبال ايران 
را زير ســوال نخواهد برد. حالا كه ديگر 
بازی ها بدون تماشاگر هستند، هيچ كس 
از مشكلات بزرگ گيت های ورزشگاه 
و شــرايط فاجعه بار سايت های فروش 
بليت، چيزی نمی  پرسد. علاوه بر اين، 
شرايط برای برگزاری مســابقه ها نيز 
ساده تر می شود. سازمان ليگ كه فصل 
گذشــته آن رســوايی تمام عيار را در 
جريان برگزاری فينال جام حذفی تجربه 
كرده بود، حالا می تواند با خيال راحت 
اين فينال را روبه روی ســكوهای خالی 
برگزار كند و ديگر نگران ورود يا عدم ورود 
تماشاگران هر دو تيم به استاديوم نباشد! 
حداقل پس از ديدار فينال جام حذفی 
امســال، ديگر مديران سازمان ليگ به 
صورت نمايشی بركنار نمی شوند تا پس 
از مدتی، در نقش همه كاره فدراسيون 

فوتبال فرو بروند!

بازگشــت فوتبــال، بــا تغييرات 
گسترده ای نســبت به هميشه همراه 
خواهد بود. برای اولين بار در تاريخ ليگ 
برتر، جام قهرمانی قرار اســت در يک 
اســتاديوم خالی به تيــم قهرمان اهدا 
شــود. حتی در دوره هايی كه تيم هايی 
مثل پاس و ســايپا فاتح جام قهرمانی 
شدند، ورزشــگاه خانگی آنها ميزبان 
گروهی از هواداران بود اما اين بار ديگر 
چنين اتفاقــی رخ نمی دهد. حتی اين 
احتمال وجود دارد كه پرســپوليس و 
اســتقلال در جام حذفی با هم روبه رو 
شوند و پس از چند دهه، يک دربی بدون 
تماشــاگر برگزار كنند. شرجی بودن 
هوا در اســتان های جنوبی در چنين 
روزهايی، كار را برای مســافران جنوب 
ســخت می كند و فشــردگی بازی ها، 
احتمال مصدوميت ها را بــالا می برد. 
احتمالا برای هميشه، ليگ نوزدهم را به 
عنوان عجيب ترين فصل همه ادوار ليگ 
برتر به ياد می آوريم. فصلی كه در ميانه راه 

آن، همه چيز زير و رو شد.

لیگ بدون تماشاگر، تصمیمی که فدراسیون از آن استقبال می کند

استادیوم خالی، بهشت سازمان لیگ!

اتفاق روز

سوژه روز

چند باشگاه مختلف با ارسال نامه ای به سازمان لیگ، خواهان تعطیلی مسابقات شده اند. وجه اشتراک این باشگاه ها، 
این است که عموما شرایط مطلوبی در جدول لیگ دارند و ممکن است ادامه مسابقه ها، چندان به سودشان تمام نشود. به نظر 

می رسد لیگ برتر با رعایت نکات بهداشتی، در آستانه بازگشت قرار دارد. بدون تردید در صورت بازگشت فوتبال، مسابقه ها در 
ورزشگاه های خالی برگزار می شوند. چراکه حالا به هیچ وجه امکان به وجود آوردن یک تجمع گسترده وجود ندارد. این اتفاق، 
بهترین خبر ممکن برای سازمان لیگ است. اگر تصمیم با آنها باشد، فوتبال را برای همیشه بدون تماشاگر برگزار خواهند کرد!

اگر زمان را به 10 ســال قبل برگردانيم، بارسلونايی ها را 
در اوج غرور و افتخار می بينيم. مســاله فقط »نتايج« نيست. 
آنها از فلسفه های شان لذت می بردند و اين فلسفه ها را كاملا 
جدی می گرفتند. خوان لاپورتا مديری بود كه قصد داشــت 
شعار »فراتر از يک باشگاه« را در اين مجموعه به صورت تمام و 
كمال برقرار كند. بارسا از شعار تبليغاتی يونيسف روی لباسش 
استفاده می كرد و نه تنها هيچ پولی به اين خاطر نمی گرفت، 
بلكه حتی رقمی را هر ســال به اين نهاد می پرداخت. مسائلی 
از اين دست موجب شده بود كه بارسا از هميشه به شعار فراتر 
از يک باشگاه نزديک باشد. به مرور زمان اما اوضاع عوض شد. 

لاپورتا رفت و جايش را به ساندرو راسل داد. مديری كه بعدها 
به دليل فساد مالی، دستگير شد و به زندان افتاد. از زمان ورود 
بارتومئو نيز، باورهای سنتی در باشــگاه بارسا هر روز در حال 
رنگ باختن هستند. باشــگاه برای پيراهنش، مدتی اسپانسر 
قطری گرفت تا نشــان بدهد كه ديگر به ارزش های اخلاقی 
پايبند نيست. اينكه يک تيم حامی مالی و اسپانسر روی لباس 
داشته باشــد، در فوتبال حرفه ای امروز عجيب نيست اما آن 
باشگاه ديگر نمی تواند ادعا كند كه با تيم های ديگر »تفاوت« 
بزرگی دارد و فراتر از يک تيم فوتبال است. بارسلونای بارتومئو 
اخيرا در اقدامــی حيرت انگيز، قصد دارد حق نام ورزشــگاه 

نيوكمپ را نيز به فروش برساند. اقدامی كه باشگاه هايی نظير 
منچسترسيتی و آرســنال انجام داده اند. اتحاد و امارات، نام 
استاديوم های اين دو باشگاه انگليسی هستند. فروختن حق 
نام استاديوم به خارجی ها، هنوز به يک اتفاق مرسوم در فوتبال 
اروپا تبديل نشده اما شنيده می شود كه رئالی ها نيز در آينده 
چنين تصميمی دارند و در اين مورد، حتی با مايكروســافت 
مذاكره هايی انجام داده اند. هدف بارسا از اين فعاليت تجاری، 
آغاز طرح بازسای نيوكمپ است. طرحی كه بر اساس نقشه های 
اوليه، قرار است ظرفيت استاديوم را به 105 هزار نفر برساند. 
بارسا برای فروش حق تجاری، با شريک بوكسور مايک تايسون 
به توافق رســيده اســت. اين كمپانی در اروپا به خاطر توليد 
»ماريجوانا« شناخته می شود. محصولی كه مصرف آن در كشور 
اسپانيا هنوز قانونی نشده است. جالب اينكه بارسايی ها اعلام 
كرده اند با درآمد اين طرح، به مقابله با كرونا كمک می كنند و 

رقم زيادی برای خيريه ها می پردازند اما حالا مشخص شده كه 
اين رقم خيريه، تنها بخش ناچيزی از كل معامله خواهد بود. 
در واقع مديران بارسا مشغول ماهی گرفتن از آب گل آلود كرونا 
هستند و می خواهند به بهانه كارهای خيريه، فعاليت های شان 

را برای فروش اسم نيوكمپ به جريان بيندازند.
بارســا حق نام نيوكمپ را واگذار می كنــد، همين كادر 
مديريتی پول اين قرارداد را نيز دريافت خواهند كرد تا حتی در 
صورت عوض شدن مديران، اوضاع برای مديران بعدی به شدت 
دشوار باشد. خوان لاپورتا چند سال قبل در رقابت با بارتومئو بر 
سر رياست بارسا شكست خورد اما دليل آن اتفاق، موفقيت های 
فوتبالی تيم لوئيس انريكه بود. اين بــار بارتومئو در انتخابات 
بعدی، به شدت تحت فشار قرار خواهد گرفت. به همين خاطر 
است كه او به بهانه مبارزه با كرونا، به هر قيمتی به دنبال تزريق 

پول بيشتر به باشگاه است.

آریا طاری

رسانه ها در روزهای گذشته، از ابراز علاقه مامه 
تيام برای بازگشت به استقلال خبر داده اند. اين 
گمانه زنی البته از آن جهت ايجاد شده كه مهاجم 
سنگالی در صفحه شخصی اش در فضای مجازی، 
تصاويری با لباس استقلال منتشر كرده و آن مقطع 
از دوران فوتبالش را به ياد آورده است. تيام هميشه 
رابطه نزديكی با هواداران فوتبال ايران داشــته و 
حتی فرا رسيدن عيد نوروز را نيز در همين صفحه 
تبريک گفته بود. او هنوز رسما ابراز علاقه نكرده تا 
به اســتقلال برگردد اما اگر چنين اتفاقی نيز رخ 
بدهد، بعيد به نظر می رسد در باشگاه كسی منتظر 

اين بازيكن باشد.
مامه تيام و اســتقلال، در يک مقطع خيلی 
سخت به هم رسيدند. تيمی كه با منصوريان به 
بن بست خورده بود، با شفر جان تازه ای گرفت اما 
هنوز مشكلات زيادی را در خط حمله احساس 
می كرد. آبی ها جلوی زمين، به يک قاتل تمام عيار 
نياز داشتند. خريد تيام، بهترين اتفاق ممكن برای 
مرد آلمانی بود. ستاره ســنگالی شماره هفت به 
سرعت اوج گرفت و در تركيب اين تيم، فوق العاده 

ظاهر شــد. هت تريک رويايی اين بازيكن برابر 
ذوب آهن، استقلال را به جمع هشت تيم برتر آسيا 
فرســتاد و هيچ كس نمی دانست كه اين آخرين 
بازی تيام برای آبی ها خواهد بود. مهاجم تنومند 
آفريقايــی، در كوتاه ترين زمــان ممكن به يک 
مهره بسيار محبوب در استقلال تبديل شد. او گل 
قهرمانی تيمش در فينال جام حذفی را نيز به ثمر 
رساند و ظرف چند ماه، يكی از بهترين خارجی های 
تاريخ استقلال لقب گرفت. هوادارها انتظار داشتند 
قرارداد او به سرعت برق و باد و با چشم های بسته 
تمديد شود اما اين اتفاق هرگز رخ نداد. با وجود يک 
دور مذاكرات طولانی، مامه در نهايت استقلال را 
ترک كرد. هر كدام از افرادی كه مسئول مذاكره 
با بازيكن سنگالی بودند، روايت خاص خودشان 
را از اين مذاكره ها داشــتند. مديران اســتقلال، 
بعدها تاكيد كردند كه خود شفر جلوی تمديد با 
تيام را گرفته تا مهره های مدنظرش را به استقلال 
بياورد و با الحاجی گرو امضا كند. سرمربی آلمانی 
نيز ادعا كرد كه خود باشگاه به قول هايش در مورد 
تيام عمل نكرده و اين فرصت را از دست داده است. 
به هر دليلی، اين قرارداد ديگر بسته نشد و مامه به 
باشگاه فوتبال عجمان پيوست. با وجود شهرت 

زياد و رقم سنگين دستمزد، عملكرد تيام در اين 
باشگاه اميدواركننده به نظر نمی رسيد تا او به تيمی 
از ليگ تركيه برود. شايد اين بازيكن علاقه دارد كه 
دوباره به استقلال برگردد اما به نظر می رسد آبی ها، 

ديگر جای خالی خاصی برای او نخواهند داشت.
جدايی تيام يک ضربه بزرگ برای استقلال بود. 
يک ضربه كاری و ويران كننده. مشكل زمانی حادتر 
شد كه تلاش باشگاه برای خريد بازيكن جايگزين، 
فاجعه بار از كار درآمد. الحاجی گرو حتی ذره ای به 
يک مهاجم گل زن شباهت نداشت و عملكرد او در 
استقلال، فراتر از نااميدكننده بود. آبی ها مرتضی 
تبريزی را نيز با رقمی سنگين به خدمت گرفتند 
اما اين بازيكن در تهران، عملا گل زدن را از ياد برد. 
شايد اگر تيام در همان مقطع به تيم برمی گشت 
و دوباره پيراهن اســتقلال را می پوشيد، باشگاه 
جان تــازه ای می گرفت اما اين اتفــاق ديگر رخ 
نداد. زمان زيادی طول كشــيد تا باشگاه، دوباره 
به خودش بيايد و يک مهاجم خارجی باكيفيت 
در بازار پيدا كند. شيخ دياباته، مهره ای بود كه با 
ورودش دوباره اوضاع را تغيير داد. او حتی نسبت 
به تيام نيز، درخشان تر ظاهر شد و برخلاف مهاجم 
سنگالی، علاقه ای به ترک زودهنگام استقلال از 
خودش نشان نداد. شيخ تا همين حالا بيشتر از 
تيام در فوتبال ايران حضور داشته و با وجود همه 
بدقولی های باشــگاه، حاضر به ترک تيم نشده 
اســت. او فوق العاده گل می زنــد، در بازی های 

بزرگ می درخشــد و از آن مهم تر اينكه توانسته 
زوج ايده آلی با مهدی قائدی به وجود بياورد. خط 
حمله استقلال با تركيب تيام و قائدی، به مراتب 
بهتر از خط حمله اســتقلال با حضــور انفرادی 
تيام به نظر می رسد. آبی ها با توجه به شرايط مالی 
امروز، قابليت امضای قرارداد همزمان با دو مهاجم 
خارجی را ندارند. بدون شــک در مقطع فعلی، 
انتخاب هوادارها از بين تيام و دياباته، شيخ خواهد 
بود. بازيكنی كه اين فصــل گل های زيادی برای 
استقلال به ثمر رسانده و در مجموع، عملكردی 
بهتر از تيام در اين باشگاه داشته است. برای حضور 
دوباره مامه تيام در استقلال، ديگر كمی دير به نظر 
می رسد. جالب اينجاست كه بالاترين ارزش قيمتی 
تيام در فوتبال، به روزهای بازی برای اســتقلال 

مربوط می شد. بر اساس تخمين ترانسفرماركت، 
مامه در روزهای عضويت در باشگاه يووه تنها يک 
و نيم ميليون يورو ارزش داشــت. پس از آن كه 
امپولی نام اين بازيكن را از فهرســت خارج كرد، 
ارزش او حتی به يک ميليون يورو نيز رسيد. آبی ها 
اما توانستند اين بازيكن را نجات بدهند و او را احيا 
كنند. او در استقلال بيشتر از دو ميليون يورو ارزش 
داشــت اما پس از ترک باشــگاه، ديگر نتوانست 
چنين ارزشی را به دست بياورد. حالا تخمين ها در 
مورد قيمت احتمالی او، دوباره به يک ميليون يورو 
برگشته است. ترک فوتبال ايران برای تيام، نتايج 
چندان اميدواركننده ای را به دنبال نداشت. حالا 
ديگر زمان مناسبی برای پشيمانی نيست. چراكه 

او ديگر در استقلال پذيرفته نخواهد شد.

ماریجوانا به جای نیوکمپ

فراترازيكباشگاه؟ديگرنه!

تیام، استقلال و فرصتی که از دست رفت

هيچکسمنتظرنيست!

حالا که دیگر قرار نیست 
هواداری به ورزشگاه 

بیاید، دیگر کسی سیستم 
ناکارآمد بلیت فروشی در 
فوتبال ایران را زیر سوال 
نخواهد برد. حالا که دیگر 

بازی ها بدون تماشاگر 
هستند، هیچ کس از 

مشکلات بزرگ گیت های 
ورزشگاه و شرایط فاجعه بار 

سایت های فروش بلیت، 
چیزی نمی  پرسد. علاوه بر 
این، شرایط برای برگزاری 

مسابقه ها نیز ساده تر 
می شود
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